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 پروژه های ساخت وســاز در فضای شهری دیگر 
به احداث بزرگراه، پل و خیابان سازی برای تردد 
خودروها برنمی گردد و اکنون آزادسازی فضای 
پیاده راه سازی  و ایجاد میدانگاه ها برای سلامت، 
رفاه و نشــاط اجتماعی در دستور کار شهرداری 
تهران قــرار دارد. شــهرداری در دوره مدیریت 
ششــم با رویکرد توجه به مناطق کم برخوردار 
فضاهایی را برای شهروندان پیاده درنظر گرفته 
است؛ چنان که سازمان زیباســازی شهر تهران 
برای سال1401 نهضت پروژه های پیاده راه سازی 
تهران را راه  اندازی کرده و ایجاد قدمگاه صالحیه، 
پیاده راه  میدان شهرری و بلوار مدرس، پیاده راه 
خیابان بهار، پیاده راه میدان حسن آباد و پیاده راه 
خیابان آیت را در دستور کار خود قرار داده است؛ 
موضوعی که می تواند منجر به آزادسازی فضاهای 
مناسب به نفع شــهروندان شــود و شهر تهران 
را از »خودرومحور« به شــهری »انسان  محور« 
سوق دهد. در این میان اقدامات اجرایی قدمگاه 
صالحیه درست در همجواری امامزاده صالح)ع( 
محله تجریش به پایان رسیده و جلوه ای ویژه به 
فضایی داده کــه روزگاری پایانه اتوبوس ها بود. 

بنابراین فضای مقابل بــارگاه امامزاده صالح)ع( 
در کنار بازار تجریش کــه روی رود مقصود بیک 
است، حالا تبدیل به میدانگاه فرهنگی و هنری 
شده تا شهروندان تهرانی و زائران امامزاده صالح 
بتوانند از آن اســتفاده کنند. ایــن میدانگاه در 
مساحتی نزدیک به ۶هزار مترمربع احداث شده 
که در این پروژه شهری ۲0رواق، 4هزار مترمربع 
کفپوش، ۲عدد آبنما، 140گلدان چند منظوره 
نشــیمنگاهی و ۲فضای سرپوشــیده خدماتی 
جانمایی شده؛ اگرچه قدمگاه هنوز به بهره برداری 

رسمی نرسیده است.
علاوه بر اینها، معاون فنی و عمرانی شــهرداری 
تهران در سال های اخیر اقدام به احداث میدانگاه  
کرده است. براســاس مطالعات صورت گرفته در 
105نقطــه از پایتخت، میدانگاه تعریف شــده 
که تا کنون پلازای میــدان ولیعصر)عج(، میدان 
شــهدای هفتم تیر و شــهدای بلوار صادقیه به 
بهره برداری رسیده اســت. همچنین میدانگاه 
متروی شهدای صادقیه نیز در مراحل پایانی خود 
قرار دارد و در عین حال، عملیات اجرایی پلازای 

میدان جهاد آغاز شده است. 

ایجاد ۵ پیاده  راه 
ســاخت پیاده راه قدمگاه صالحیــه حد فاصل 
میــدان تجریش تا میــدان قــدس در اولویت 

سازمان زیباسازی قرار دارد. قدمگاه صالحیه در 
منطقه یک شهر تهران به دلیل وجود مزیت های 
طبیعی و تفرجگاهی، مراکز تجاری، بازار قدیمی، 
پاساژ ها و همچنین فضا های مذهبی و امامزاده 
روزانه حدود ۶00هزار نفر تردد دارد. برای همین، 
لازم است فضا هایی متناسب و ارتقایافته تدارک 
دیده شود. طراحی فاز یک این قدمگاه به اتمام 
رسیده که شامل اجرای کف سازی پیاده روهای  
موجود، اجرای نهر و درختــکاری چنار با هدف 
اتصال کریدور ســبز خیابان ولیعصر به خیابان 
شــریعتی، کانال جمع آوری آب های سطحی، 
حذف زواید از پوسته و جداره، اصلاح جداره ها، 
اجرای فضای مکث موجود در محوطه ایستگاه 
مترو و... اســت. به غیر از این، 4پیاده راه نیز در 
مناطق کم برخوردار ایجاد خواهد شــد تا فضای 
مناسبی در اختیار شهروندان تهرانی قرار بگیرد. 
جالب اینکه برای اجرای طرح پیاده راه ســازی  
مشــکلاتی هم از قبیل معارضــان وجود دارد و 
معمولا ممانعت هایی از طــرف حوزه ترافیک و 
حمل ونقل خــودرو  صورت می گیــرد. به نوعی   
پیاده راه ســازی و ایجــاد میدانــگاه در عصری 
که تهران به شــهری خودرومحور تبدیل شده 
است، کار آســانی به نظر نمی رسد. با همه اینها، 
شــهرداری تهران در تلاش اســت تا فضاهای 

پیاده روی در پایتخت را توسعه دهد.

پیاده راه های جدید پیش پای مردم
شهرداری تهران احداث 5پیاده راه جدید را در دستور کار دارد که از آن میان، عملیات اجرایی پروژه قدمگاه صالحیه به اتمام رسیده است

همکاری های شهرداری تهران با کمیسیون اقتصادی ایران و روسیه چه منافعی را برای پایتخت کشور به دنبال دارد؟

فرصت های تازه برای تهران از مسیر دیپلماسی شهری با روسیه

شهرداری تهران ارگان بزرگی است که در حوزه های گوناگون از 
ساخت وساز تا مصرف آب و انرژی و همینطور توزیع مواد مصرفی 
شــهروندان فعالیت می کند. به همین نسبت شهرداری می تواند 
نه تنها در روابط داخلی اقتصادی بلکه در مناســبات بین المللی 
هم وارد شــود. حضور شــهردار تهران در کمیســیون مشترک 
همکاری های تجاری و اقتصادی ایران و روسیه نیز در همین راستا 
ارزیابی می شود. به گزارش همشهری، یکی از این همکاری های 
تجاری در زمینه محصولات کشاورزی است که بخشی از صادرات 

ایران به روسیه را تشکیل می دهد.
بزرگ ترین شــبکه توزیع بخش عمومــی و غیردولتی در اختیار 
ســازمان میادین میوه و تره بار شــهرداری تهران قــرار دارد که 
۳0درصد از ســهم توزیع محصولات در داخل تهــران را تامین 
می کند. روزانه بین ۳ تا 4هزار تن محصولات کشاورزی در حدود 
۳00میدان عرضه می شــود. در جریان توزیــع این محصولات 
۳00تن پسماند  تر هم تولید می شود که بخشــی از آن در حال 
هدایت به صنایــع تبدیلی مانند کود اســت تا در فضای ســبز 
مورد اســتفاده قرار گیرد. این فعالیت مجموعه بزرگی از انبار ها، 
سردخانه ها، خودرو های حمل ونقل و صنایع و مشاغل دیگری را 
فراهم آورده است که چرخه اقتصادی بزرگی را می سازند. هرگاه 
که برای توزیع یکی از اقلام ضروری مانند گوشت و مرغ مشکلی 
پدید بیاید می توان از ظرفیت میادین میوه و تره بار استفاده کرد، 
اما آنچه می تواند در روابط تجاری خارج از شهر تهران مورد توجه 
قرار گیرد ارتباط سازمان میادین شهرداری تهران با کشاورزان و 
باغداران است. این سازمان بنا به ماهیت خود برای کاهش نقش 
واسطه ها در توزیع ساخته شده است. در ماه پیش این سازمان از 
تولید کنندگان »گوجه سبز، گیلاس، آلبالو، گوجه فرنگی، خیار، 
سیب زمینی، پیاز و سیر« در اســتان های مختلف کشور دعوت 
کرده بود تا با همکاری ادارات جهادکشاورزی استان ها محصولات 
خود را به صورت مستقیم و بدون واسطه به میادین تره بار عرضه 
کنند. این توانمندی در صورت هدایت به سمت تجارت خارجی 
می تواند امکانات قابل توجهی برای صادرات محصولات کشاورزی 

فراهم کند.

 راه های جدید برای تأمین اتوبوس و واگن مترو
نکته دیگری که شهردار تهران در کمیسیون مشترک همکاری های 
تجاری و اقتصادی ایران و روســیه به آن اشــاره کرد، توســعه 
حمل ونقل عمومی، تامین واگن مترو و اتوبوس و مشکل آلودگی 
هوا بود. در دوره پیش شهرداری تهران، موضوع خرید اتوبوس های 
برقی از روســیه مطرح شــده بود که در آن علاوه بر تهران چند 
کلانشــهر دیگر هم تعدادی اتوبوس از صنایع روسی خریداری 
می کنند. این طرح به مرحله اجرا نرســید اما نشــان می دهد که 
زمینه همکاری در تامین اتوبوس های برقی فراهم است. تهران نیز 
همزمان با دیگر شهر های بزرگ جهان باید حمل ونقل درون شهری 
خود را از سوخت بنزین و گازوییل به برق تغییر دهد تا بخشی از 

عوامل آلوده کننده هوا کاهش یابد. 
با توجه به تحریم های گوناگون مالی و صنعتی خرید اتوبوس های 
برقی از برخی تولید کنندگان این محصول با موانعی روبه رو شده 
اســت اما با توجه به روابط تجاری میان ایران و روســیه می توان 
از محصولات این کشور اســتفاده کرد. این البته پدیده جدیدی 

نیست و قبلا در زمینه مترو به کارگرفته شده بود؛ چنان که بخشی 
از واگن های موجود، نه از کشــور های غربی بلکه از چین خریده 

شده اند.
در کنار صــادرات محصولات کشــاورزی و واردات صنایع حوزه 
حمل ونقل عمومی، زمینه های مشــترک زیادی برای همکاری 
شــهرداری تهران و روســیه وجود دارد. همچنان که بسیاری از 
ارگان های دولتی و نیمه دولتی کشــور در چارچــوب قوانین و 
نظارت های قانونی، روابط گسترده ای با طرف های خارجی دارند، 
شهرداری تهران نیز به عنوان یک سازمان عظیم مالی و خدماتی 
می تواند در این زمینه نقش ایفا کند. در جلسه کمیسیون مشترک 
اقتصادی ایران و روســیه کمیته های زیرمجموعه نیز مشــخص 
شدند. کمیته تعاملات شــهری یکی از آنها بود که مسئولیت این 
کمیته نیز بر عهده علیرضا زاکانی، شهردار تهران و رئیس مجمع 
شهرداران کلانشهرها گذاشته شد. این فرصتی برای تهران و دیگر 
کلانشهرهاست که با اســتفاده از موقعیت اقتصادی وارد روابط 

خارجی شوند و برخی از نیاز های خود را تامین کنند.

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

 درخشش نام 7سردار شهید 
در معابر پایتخت

مراسم نامگذاری و پلاک کوبی نام 7 سردار شهید لشکر۲7 
محمد رسول الله)ص( با حضور مسئولان لشکری و کشوری 
و مدیران شهری و تعدادی از جانبازان سرافزار در منطقه۶ 

برگزار شد.
به گــزارش همشــهری، در این مراســم ســرهنگ عزیز 
حسنی معاون هماهنگ کننده لشــکر عملیاتی۲7 محمد 
رســول الله)ص( گفت: »ما در هــر جایگاهی که باشــیم 
مدیون خون شــهدایی هســتیم که این امنیت را برای ما 
به جا گذاشتند و زنده نگه داشــتن یاد شهدا کوچک ترین 
کاری اســت که می توانیم انجام دهیم.« سپس سیدجعفر 
تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران با بیان اینکه دفاع مقدس تنها رزم علیه 
دشمن و آزادسازی از دست دشمن متجاوز نبود، گفت: »دفاع 
 مقدس فرهنگ ایثار، شهامت، شجاعت و از خودگذشتگی 
به عنوان یک فرهنگ ملی بود و اگر نامگذاری معابر را به نام 
شهدا انجام می دهیم به این دلیل است که می خواهیم نسلی 
که سال های جنگ را تجربه نکرده با مراجعه به سوابق ایثار و 
فداکاری، با این فرهنگ آشنا شود که این اقدام کمترین کار 
برای معرفی شهدا به عنوان نماد ایثار و جهاد است.« مسعود 
رنجبریان شهردار منطقه۶ هم در این مراسم تأکید کرد که 
تمام مســئولان باید ادامه دهنده واقعی راه شــهدا باشند و 
خدمت خالصانه به مردم و رفع نیاز آنها، مصداق ادامه این راه 

در شهرداری هاست.
  ســردار شــهید احمد پاریاب: خیابان شــانزدهم غربی 

)حدفاصل خیابان احمد قصیر و خیابان بیهقی(
  سردار شهید علیرضا نوری: خیابان ششم غربی )حدفاصل 

خیابان احمد قصیر و خیابان بیهقی(
  سردار شهید اسماعیل قهرمانی: دهم غربی
  سردار شهید مجید رمضان: دوازدهم غربی
  سردار شهید اکبر زجاجی: چهاردهم غربی

  سردار شــهید محمود شــهبازی: خیابان بیست و دوم 
)حدفاصل قائم مقام تا خیابان سنایی(

  ســردار شهید ســعید ســلمانی: خیابان بیست وچهارم 
)حدفاصل قائم مقام و خیابان سنایی(

سامانه املاک شهرداری تهران  
رونمایی شد

آیین رونمایی از سامانه املاک شهرداری تهران در شرایطی برگزار 
شد که معاون مالی و اقتصادی شهرداری تهران از مزایای استفاده 
از سامانه املاک در ایجاد شفافیت از استقرار هیأت های ارزیابی در 
مناطق ۲۲گانه پایتخت خبر داد. به گزارش همشهری، ابوالفضل 
فلاح در حاشیه آیین رونمایی از سامانه املاک شهرداری تهران   
گفت: »در راستای مولدسازی دارایی ها و املاک شهرداری تهران 
حرکت می کنیم که لازمه آن، این بود کــه در ابتدا همه املاک 
در سامانه ثبت، ضبط و سنددار شوند.« معاون مالی و اقتصادی 
شهرداری تهران ادامه داد: »شهرداری تهران همواره در حال خرید 
املاکی است که در داخل طرح های عمرانی قرار دارند و درصورت 
فروش برای مولدسازی و بهینه سازی سامانه ای طراحی شده که در 
آن  معرفی کارشناس رسمی از دخالت شخص خارج شده و براساس 

سامانه به صورت رندوم انجام می شود.« 
ابوالفضل فلاح گفت: »پس از انتخاب برای کارشــناس رســمی 
پیامک می رود که این کار در گروه های مختلف انجام می شود و 
نظارت آن نیز توســط هیأت انجام خواهد شد.« او یادآور شد: »با 
توجه به اینکه این سامانه دقت عمل خوبی دارد و نگرانی ما را کم 
کرده،   در ۲۲منطقه تفویض کردیم تا هیأت های ارزیابی مستقر 
شــوند و ترتیبات خرید و فروش ملک را انجام  دهند. اگر تاکنون 
شهرداری تهران ۲هیأت ارزیابی داشت، پس از این به ۲4هیأت 
تبدیل خواهد شــد.«  معاون مالی و اقتصادی شهرداری تهران 
تأکید کرد: »اگر در منطقه ای بنا باشــد پروژه بزرگی اجرا شود و 
تملک های سنگینی صورت گیرد، به تناسب نیاز در آن منطقه ۳ تا 
4 هیأت ارزیابی مستقر خواهد شد و نگرانی درخصوص شفافیت 
در این خصوص وجود نخواهد داشت.« فلاح با بیان اینکه براساس 
مصوبات شورا تمامی املاک باید در این سامانه ثبت شوند، اضافه 
کرد: »در این زمینه عقب افتادگی وجود داشته و ما در ۲۲منطقه 
۲۲ستاد ساماندهی املاک شکل داده ایم که مکلفند همه املاک 
مردم تهران را که به امانت در اختیاری شهرداری و مناطق است، 
در ســامانه ثبت و ضبط کنند.«  مدیرعامل ســازمان املاک و 
مســتغلات شــهرداری تهران نیز در در جمع خبرنگاران گفت: 
»آنچه در کشور در مورد انتخاب کارشناس رسمی اتفاق می افتد، 
به این شکل است که اگر خیلی همت شود، گروهی می نشینند و 
از روی فهرستی یک نفر را برای قیمت گذاری انتخاب می کنند.« 
حسن محمد حسن زاده گفت: »در شهرداری تهران با استفاده از 
تجربه دولت و شهرداری های دیگر شهرها سامانه ای طراحی شده 
که با استفاده از این سامانه، کارشناسان رسمی دادگستری انتخاب 
شخص کارشناس را به طور اتفاقی انجام می دهد؛ طوری که سبب 
چندین اتفاق مناسب می شــود؛ اول اینکه در انتخاب کارشناس 
حذف امضای طلایی خواهیم داشت، دوم اینکه شبهه ای که در 
قیمت گذاری و همچنین ایراداتی که از طرف سیستم های نظارتی 
وارد می شود، به شدت کاهش پیدا خواهد کرد. درواقع با انتخاب 
به صورت رندوم کارشناســان در گروه بندی هایی که وجود دارد، 
امیدوار هستیم بتوانیم کشف قیمت صحیح تری در واگذاری یا 

تملک املاک داشته باشیم.« 

 محمد مویدی
 مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای 

فرهنگی شهر تهران 
تملــک، مرمــت و بازســازی خانــه ســرداران 
شــهید به عنوان یک پاتوق فرهنگــی و خانه 
موزه در حال انجام است. در تلاش هستیم 
از طریــق تعامــل بــا مناطــق ۲۲گانــه ضمن 
شناسایی خانه های دارای 3شهید و سرداران 
شهید، آنهایی را که توسط شهرداری تهران 
تملک شده به خانه موزه شهدا تبدیل کنیم.

 حسین مقدم
 مدیرعامل ستاد معاینه فنی تهران

هزینه مراکز معاینه فنی خــودرو با توجه به 
نرخ تورم افزایش داشته اما در ۲سال گذشته 
تعرفه های مراکز افزایشــی نداشــته اســت. 
در برخــی مراکــز که زمیــن مرکز اســتیجاری 
است، هزینه ها بیش از ۱۰۰درصد افزایش 
یافته و امیدواریم امسال تعرفه ها به قدری 
افزایش یابد   تا به نقطه ســربه ســر ۲ســال 

قبل برسیم.

مهدی امیری
مدیرکل آموزش های شهروندی

در راســتای تأکیــد شــهردار تهــران مبنــی بر 
توجه ویژه به حوزه کودک و نوجوان، تشکیل 
کانــون نوجوانان شــهر تهــران و اســتفاده از 
ظرفیت شــهرداران مــدارس در دســتور کار 
قرار گرفتــه و تفاهمنامه همکاری مشــترک 
بــا حوزه هــای مختلــف شــهرداری بــا هــدف 
اثرگذاری و جریان سازی بیشتر آموزش های 

شهروندی منعقد شده است.

افزایش ۴۰درصدی 
مال الاجاره خودروهای 

استیجاری شهرداری
مدیرعامل شــرکت خودرو ســرویس شــهر از 
افزایش 40درصدی نرخ خدمــات خودروهای 
اســتیجاری و یکسان ســازی در پرداختــی 
خودروهای شــخصی و تاکســی در شهرداری 
تهران خبر داد. به گزارش همشــهری، افشین 
جباری با اعلام این خبر، گفت: »با پیگیری های 
مستمر اداره کل پشتیبانی شــهرداری تهران و 
با دســتور معاونت های توسعه ســرمایه انسانی 
و مالی و اقتصاد شــهری و البته بــا وجود همه 
مضیقه های مالی مدیریت شــهری، امســال در 
چارچوب سیاســتگذاری های معیشتی شهردار 
محترم تهــران اتفاقات خوبی بــرای همکاران 
راننده رقم خورد. ازجملــه افزایش 40درصدی 
نرخ خدمات خودرویی که بیشترین افزایش نرخ 

در همه ادوار گذشته است.«
او اضافــه کــرد: »همچنین بعد از ۲ســال نرخ 
پرداختی به خودروهای شــخصی و تاکسی در 
مدل های مشابه یکسان شــد و اثرگذاری سال 
ســاخت خودروهای وانت نیــز در پرداختی  ها 
برداشته شــد تا دغدغه همکاران خوب مان در 
این زمینه هم برطرف شود.« جباری همچنین 
از پرداخت ۲0ساعت کارکرد تشــویقی جدا از 
ســاعت کارکرد ماهانه به همــکاران راننده در 
شهرداری تهران خبر داد و گفت: »ساعت کارکرد 
تشویقی به میزان ۲0ساعت برای همکاران راننده 
شهرداری تهران درنظر گرفته شده که در قالب 
سامانه سهند)سامانه هوشمند ناوگان شهرداری 

تهران( پرداخت خواهد شد.«

نقل قول خبر

یادداشت

نامگذاری

 خبر

گزارش ۲

جدیدترینپروژهپیادهراهسازی
  قدمگاه صالحیه؛ منطقه یک )حدفاصل 

تجریش تا میدان قدس(

پروژههایپیادهراهسازی
دردستاقدام

  پیاده راه میدان شهرری و بلوار مدرس؛ 
منطقه۲۰

  پیاده راه خیابان بهار؛ منطقه۷
  پیاده راه میدان حسن آباد؛ منطقه۱۱ 

  پیاده راه خیابان آیت؛ منطقه8

نمونههایموفقاجرایپروژهپیادهراهسازی
  پیاده راه بازار شهرری؛ منطقه۲۰

  پیاده راه بازار کفش فروشان؛ خیابان صف 
)سپهسالار(

  پیاده راه خیابان باب همایون؛
 خیابان ۱۵خرداد 

  میدان مشق؛ منطقه۱۲

برخیازمیدانگاههایشهرتهران
  میدانگاه هفت تیر؛  منطقه۷

  میدانگاه امبیرکبیر؛  منطقه۱4
  میدانگاه ولیعصر)عج(؛  منطقه6

  میدانگاه شهدای صادقیه؛ منطقه۵
  میدانگاه امام حسین)ع( ؛  منطقه۷

دیپلماسی
شهری

محمد سرابی
روزنامه نگار

اولویت تصمیم گیری کمیته اضطرار  
سلامت مردم تهران است

محاســبه شــاخص کیفیــت هــوا در  
دستورالعمل شرایط اضطراری آلودگی 
هوا   به صورت ۲4ســاعته بیان شــده که نیازمند اصلاح و 
به روزرســانی اســت، چراکه هم اکنون به دلیل محاســبه و 
اطلاع رسانی شاخص برخط کیفیت هوا که به صورت ساعتی 
توسط شرکت کنترل کیفیت هوا صورت می گیرد، لازم است 
این شاخص نیز در دســتورالعمل شرایط اضطراری آلودگی 

هوا لحاظ شود.
براساس قانون، تشکیل جلســه کمیته اضطرار با استانداری 
تهران اســت و کمیته اضطرار، تصمیمات خود را براســاس 
پیش بینی های سازمان هواشناســی و دستورالعمل شرایط 
اضطراری آلودگی هوا اتخاذ می نماید و برای اتخاذ تصمیمات 
دقیق و بموقع از ســوی کمیته اضطرار، لازم است سازمان 
هواشناسی و ســازمان حفاظت محیط زیست، ابزار مناسب 

را برای تصمیم گیری در اختیار کمیته اضطرار قرار دهند.
در خاتمه، جا دارد از تدابیر استاندار محترم تهران که با وجود 
همه کاستی ها و کمبودهای موجود در زمینه عدم دسترسی 
به اطلاعات و مستندات مورد نیاز به ایشان، تمام تلاش خود 
را به عمل آورد تا با اتخاذ تصمیمات منطقی از طریق کمیته 
اضطرار در جریان توفان های ریزگرد اخیر تهران و تشــدید 
آلودگی هوا در کنار مردم تهران قرار داشته باشد و به نحوی 
عمل کند که شهر تهران و سلامت شــهروندان آن با وجود 
بی سابقه ترین آلودگی هوا در سال ها بلکه در دهه های اخیر 

متحمل کمترین آسیب شود، تقدیر نمایم.
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